
"Piaþa construcþiilor de la noi
este disproporþionatã negativ

faþã de potenþial"
(Interviu cu domnul Claudiu Georgescu, preºedintele APMCR)

lGeorgescu: "Nu vedem niciun consorþiu care sã investeascã în infrastructurã"

Reporter: Care a fost evoluþia pie-
þei materialelor de construcþii, anul
trecut? Ce apetit au investitorii sã-ºi
dezvolte afaceri pe piaþa noastrã
imobiliarã?

Claudiu Georgescu: Piaþa mate-
rialelor de construcþii a urmat, în
2015, trendul pozitiv al industriei
construcþiilor ºi au avut loc creºteri,
cu una sau douã cifre, în funcþie de
tipul de produs. Dar creºterile au
fost raportate la 2014, an care nu a
fost unul strãlucit. Una peste alta,
piaþa construcþiilor din România
este disproporþionatã faþã de poten-
þialul ei, în sens negativ, valoarea lu-
crãrilor de construcþii, comparativ cu
alte state europene ºi populaþia lor
arãtând un dezechilibru. Contribuþia
la PIB a construcþiilor este încã una
modestã, þinând cont de potenþiale-
le nevoi, atât din domeniul domes-
tic, cât ºi din cel al infrastructurii.

Investiþiile în construcþii au un grad

de risc similar celui din zona respec-
tivã, unde sunt realizate. De aici ar
rezulta ºi o oarecare atractivitate a
unor investitori în România. Dar,
uitându-ne pe diverse statistici, ve-
dem cã ele sunt direcþionate în
România mai mult spre zona comer-
cialã, birouri, malluri ºi greenfield. Se
investeºte mai puþin în rezidenþial,
acesta fiind lãsat în mare parte pen-
tru micii investitorii autohtoni. Din
pãcate, nu vedem niciun consorþiu
care sã investeascã în infrastructurã!!

Nimeni nu a propus construcþia unei
autostrãzi sau a unei reþele de cana-
lizare! ªi de aici intrãm într-o discuþie
despre interferenþele cu mediul fi-
nanciar, discuþii care se pot întinde
pânã la calendele greceºti.

Reporter: În contextul în care evo-
luþia pieþei imobiliare se reflectã în
activitatea producãtorilor de mate-
riale de construcþii, care a fost tren-
dul sectorului imobiliar în ultima pe-
rioadã?

Claudiu Georgescu: Trendul în
aceastã perioadã este unul oscilant.
De la începutul anului, au fost luni
bune, cu creºteri, ºi luni grele, cu
scãderi. Faptul cã numãrul autoriza-
þiilor de construcþii este în creºtere
denotã o încredere a unui sezon
bun, desfãºurarea de forþe de la
târgurile de profil aratã o anume ne-

rãbdare a dezvoltatorilor rezidenþiali
ºi datele statistice indicã o anumitã
stare dinamicã în piaþã. Din pãcate,
sectorul de infrastructurã, atât în
transporturi, cât ºi în edilitar nu s-a
ridicat încã la nivelul aºteptãrilor.

Reporter: Ce traiectorie au avut
producãtorii de materiale de con-
strucþii? Au existat exit-uri, fuziuni,
achiziþii ale companiilor din piaþã?

Claudiu Georgescu: Anul 2015 a
consemnat câteva elemente de no-
tat în piaþã. Definitivarea pe plan in-
ternaþional a fuziunii Lafarge-Holcim
a determinat intrarea în domeniu a
producãtorului irlandez CHR, care a
cumpãrat activele Lafarge. Faptul
acesta va determina unele schim-
bãri în sectorul prefabricatelor, irlan-
dezii având deja douã fabrici în
România, în acest domeniu. De ase-
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menea, se poate nota cu îngrijorare
intrarea în insolvenþã a unui retailer
român - "Ambient", din Sibiu. În pri-
vinþa noilor societãþi de profil la
ONRC, sunt consemnate câteva
zeci, dar este uºor sã treci
acest aspect în lista de obiec-
te de activitate. Sunt mici so-
cietãþi care produc produse
de serie micã ºi pe plan local,
iar unii au trecut domeniul
"cã sã fie". O investiþie în pro-
ducþia de produse pentru con-
strucþii începe de la sume cu ºase ze-
rouri. Dacã nu au fost investiþii vede-
tã, marea majoritate a producãtori-
lor au avut grijã de ridicarea perfor-
manþei instalaþiilor lor pentru a fi în
concordanþã cu nivelurile europene
de consumuri energetice ºi de înca-
drare în nivelurile de poluare admi-
se.

Reporter: Care este percepþia oa-
menilor de afaceri din sectorul con-
strucþiilor despre aºa-zisa lege a
bail-in-ului, care presupune inclusiv
confiscarea depozitelor negarantate
pentru salvarea bãncilor cu proble-
me? Se gândesc investitorii sã-ºi re-
tragã banii din depozitele constitui-
te în bãncile de le noi/din UE, în con-
textul în care Legea Rezoluþiei Ban-
care a intrat în vigoare ºi în Europa la
începutul acestui an?

Claudiu Georgescu: Oamenii de
afaceri din domeniul construcþiilor
ºtiu cã în perioadele de instabilitate
financiarã investiþiile în propietãþi
reprezintã plasamente sigure ºi
încearcã ºi ei sã profite cu proiecte
atractive. În privinþa altor aspecte
privind operaþiunile financiare este
clar cã în cazul nostru Banca Centra-
lã Europeanã nu va mai permite un

storm financiar ºi va da drumul la ti-
parniþa de bani! Nimeni, ºi mã refer
la actualã clasa politicã, nu are inte-
resul unei noi crize, acum, când eco-
nomiile oscileazã, iar creºterea su-
stenabilã este un deziderat.

Reporter: Cum consideraþi cã vor
fi afectate piaþa construcþiilor ºi, res-
pectiv, sectorul materialelor de con-

strucþii de Legea dãrii în platã?
Claudiu Georgescu: Existã vorba

aceea privind "adevãrul care se aflã
la mijloc". Bãncile au crezut cã vor
rãmâne cu propietãþi cu sume colo-
sal umflate ºi au reacþionat cores-
punzãtor. Pe de altã parte, cei care
au presat în Parlament au avut de-
stulã forþã, ceea ce ridicã semne de
întrebare asupra celor cu ipoteci
mari. Suma de 150.000 de euro a
fost rezultatul unui compromis, care
ne aduce aminte de vorba româ-
neascã: "Nu e pentru cine se pregã-
teºte, ci pentru cine se nimereºte!".
Pentru cã cifrele oficiale spun cã, la
aceastã orã, sunt doar 400 de solici-
tanþi pentru aplicarea legii, deºi a
trecut o perioadã suficientã pentru a
se cristaliza trendul!

Reporter: În ce mod consideraþi cã
firmele româneºti contribuie la dez-
voltarea economiei româneºti?

Claudiu Georgescu: Chiar dacã
valoarea capitalului autohton este
micã în raport cu cea a capitalului
extern din economie, se pare cã pro-
fitul firmelor româneºti este mult
mai mare decât cel al multinaþiona-

lelor. Consider cã nu e cazul sã in-
trãm în dezbateri privind valorifica-
rea capitalurilor ºi metode de expa-
triere a lui. Realitatea este cã firmele
autohtone reinvestesc marea majo-
ritate a fondurilor tot în economia
româneascã.

Reporter: Ce le lipseºte companii-
lor cu capital autohton ca sã se dez-
volte?

Claudiu Georgescu: Un simplu
domeniu: piaþa! Suntem martorii
unui paradox - România este o piaþã
prea micã pentru a se investi în uni-
tãþi productive de mare randament.
Nu avem dezvoltatã nici componen-
ta de export care sã permitã trimite-
rea unor cantitãþi de mãrfuri la ex-
port. De aici decurg problemele de
investiþii ºi celelalte.

Reporter: Care sunt problematici-
le domeniului ºi care ar fi soluþiile
pentru rezolvarea lor?

Claudiu Georgescu: Din fericire,
produsele pentru construcþii fac
parte din categoria celor a cãror co-
mercializare este reglementatã pe
plan european. Aceasta înseamnã cã
produsele fabricate în România pot
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circula liber în toatã Europa, având
un grad de calitate echivalent cu
produsele similare din orice stat eu-
ropean. Problematica este cã se pre-
ferã produse la limita inferioarã cali-
tativ de cãtre unii dezvoltatori sau
produse care nu sunt indicate pen-
tru o anumitã categorie de utilizãri.
Soluþiile sunt simple - ridicarea pute-
rii de cumpãrare a beneficiarilor ºi o
mai mare atenþie acordatã de cãtre
proiectanþi ºi constructori a materia-
lelor recomandate.

Reporter: Cum estimaþi cã vor
evolua preþurile pe piaþa construcþii-
lor, în acest an?

Claudiu Georgescu: E simplu,
pentru cã pe o piaþã liberã preþul se
regãseºte la întâlnirea cererii cu
oferta. Condiþiile generale sunt
bune, energia ieftinã în raport cu
anii anteriori, dar cererea este mai
mare. Este clar cã preþurile vor evo-
lua sectorial, dar o creºtere de 3-5%
pe întreaga piaþã mi se pare o cifrã
rezonabilã pentru 2016.

Reporter: Ce tipuri de materiale
de construcþii sunt cele mai cãutate?

Claudiu Georgescu: O micã preci-
zare - produsele de construcþii sunt
legate între ele pentru realizarea
unor proiecte. Ele pot varia de la
proiect la proiect ºi a face o statisticã
e foarte greu. ªi volumele lor rapor-
tate la valori sunt diferite. Iar produ-
cãtorii þin secrete cifrele, astfel încât
peste un an sau doi se pot trage
unele concluzii.

Reporter: Care sunt tendinþele pe
piaþa de profil?

Claudiu Georgescu: Cred cã arhi-
tecþii ºi dezvoltatorii va pot da lãmu-

riri privind produsele ºi culorile.
Ceea ce solicitã ei se poate executa.
Dar cu anumite costuri! ªi este clar
cã niciun producãtor nu face produ-
se de dragul de a face. Are ºi el în
calcul un profit! În acest moment,
piaþa solicitã întreaga gama calita-
tivã a produselor ce se fabricã în Ro-
mânia.

Reporter: În ce mãsurã consuma-
torii trec la materiale de construcþii
eficiente energetic? Care sunt aces-
tea ºi care sunt cele mai solicitate?

Claudiu Georgescu: Ca sã treacã
la produse ce eficientizeazã con-
strucþiile, în primul rând trebuie sã le
gãseascã în piaþã. În acest moment,

multe din ele se aduc din piaþa unicã
europeanã, dar începem sã ne
miºcãm ºi noi pe plan local. În acea-
stã varã, doi producãtori importanþi
de blocuri ceramice au anunþat lan-
sarea în piaþã a unor cãrãmizi com-
pozite. ªi producãtorii de BCA tind
sã ridice calitãþile termoizolatoare
ale produselor. Dar aceste produse e
clar cã vor fi mai scumpe. Este pãcat
cã în acest domeniu nu avem un
program naþional de cercetare ºi re-
alizare a acestor materiale, aºa cum
au fost unele programe din anii '70
ai secolului trecut. La ora aceasta,
produsul cel mai solicitat este "siste-
mul termoizolant", având în vedere

cã este singurul domeniu unde exis-
tã un program naþional. Este adevã-
rat cã acest program, dacã se des-
fãºoarã în ritmul actual, se va finaliza
în secolul urmãtor, dar asta este o
altã discuþie.

Reporter: Cât de mult conteazã
preþul în opþiunile clienþilor?

Claudiu Georgescu: Preþul repre-
zintã optimul din dorinþa clientului
ºi minimul ofertei investitorului.
Important este ca preþul sã nu dena-
tureze calitatea construcþiei, mai
ales cã suntem o þarã cu condiþii
speciale de construcþii.

Reporter: Care sunt obiectivele
APMCR pentru anul în curs?

Claudiu Georgescu: Dincolo de
diseminarea informaþiilor tehnice
din domeniu, anul acesta am înche-
iat cursuri de calificare pentru izola-
tori. Tot în acestã perioadã am orga-
nizat cele douã standuri ale Rom-
âniei la târgurile externe de la Tehe-
ran ºi Doha. Însã, prioritatea mo-
mentului este partea privind legisla-
þia secundarã a Legii calitãþii în con-
strucþii, a cãrei revizuire de anul tre-
cut implicã ºi modificarea unor acte
legislative de naturã tehnicã. De
asemenea, tot în domeniul legisla-
tiv, suntem implicaþi în grupurile de
lucru ale Ministerului Mediului pri-
vind politicile referitoare la deºeuri.

Reporter: Mulþumesc!
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